
Vikrat se zgodijo ciestne
nesree zavojo nemarnosti.
Ob njih rastejo drevesa in
garmovje, ki zapirajo vozni
kom vidijivost med sabo.
Posebno kadar je iistje na
drevesih puno vode, se te
spregujejo, zvieajo nad cje
sto, kar E;pravja v veliko ne
varnost oferje in ljudi, p0-
sebno ce se gre za autobuse.
Po nemarnosti je par1o e
vikrat do nesre. Ciesta, ki
narbuj potrebuje, da bi
bia oejena, da bi pod

ki io kliestli drevesa nad njo
ti ter in pod njo, je tista pa
razve- noramska, ki peije iz Stare
Ifl SO Gore do kriiÒa par Ruki

nu. Ni buoja pa ni tista,
ki peije od Klodia do Raz
potja na Krasu. Po pravic
povjedano so oli tej ciesti

_____

pred kratkem nakaj podkiie
stii, a tuo je e1e premaio.
Piemo te varstice, ker go
darnjajo usi oferji, pa tudi
zatuo, ker turisti se ne vo
zijo radi po •ciestah, kjer je

) nesigurnost. Upamo, da bo
Provinca preca odpravila to
nevenost.

SV. LENART
KOSCA

V torak, 5. julija, nas je
na hitro zapustila naa va
snjanka Maria Rosa Torna
setig, vdova Terliclier. Stara
je ha 75 iiet.

Rajnko Marijo je doletie
lo. Odpejali so io v iedajski
pitau, a je e med potjo U
maria.

Na nje pogreb, ki ie hiu
eni- v Kosci v etartak popudne.

V soboto 30. in nedeljo 31. julija
se je vrilo na Kamenici tradicional
no kulturno sreanie med sosedni
mi narodi, ki so ga, kot obiajno,
priredila kulturna drutva in Zveza
izseljencev iz Beneke Slovenije.
e nikoli v preteklosti ni bilo

taknega zanimania za Kamenico,
kakor letos. eprav so naznanjali
plakati po celi Benekì Sloveniji
program, so nas Ijudje ustavljali 0

cestah, po vaseh in nas spraevali
o podrobnostih programa ter zatrie•
vali, da se bodo kulturnega sreca
nja zagotovo udeleili.

Vsem je bilo aI, da je Kamenica
Iansko leto odpadla, a so razumeli
vzroke, zaradi katerih je bila odpo
vedana ta naa va2na prireditev. Po
patresu, ki nas je tako hudo priza
del, je bilo treba usmeriti vse na
pore, delovanje in energije v po
mo prizadetemu prebivalstvu prej,
za obnovo poruenih domov potem.

Letonja prireditev Kamenice je
I)ila zato e toliko boIj pomembna,
ker so 2eIeIi nai Ijudje, z mnoi
nìm nastopom, potrditi svojo ivljen
skost, svoo pripadnost, liubezen do
svoje zemlie, kulture in jezika, svojo
zeljo do obnove, da bi Iahko ostali
na domati grudi in nadaljevali i
vljenje po tradicijah svojih predni
kov. Letos so eIeli nai ljudje izpri
cati na Kamenici svojo hvaIenost
matinj domovini za konkretno soli
darnost in veliko pomo, ki nam jo

krial raune, kakor tudi priredite
ljem.

ZaeIo ie de2evati v nedeljo e
v jutranjih urah, vendar to ni pre
preilo tevilnim prijateljem Kame
nice, da bi ne li gor pogledat, ka
ko ho, e ho de prenehal. Kame
nika planota se je bila e napol
nila, ko je no kratkem presledku
zaòelo spet liti kot iz kafa. Oh na
livu se je vrila tradicionaina maa
v tirih iezikih, ob navzonosti vi
demskega pomonega kofa Mons.
Pizzonija, ki je prav tako oh nalivu
potem birmal otroke.

Ko 50 za nekaj asa prenehalo de
evati, 5e nastopil koroki pevski
zbor in zel od prisotnih velike aplav
ze. Za njim ie nastopita folklorna
skupina iz Passian di Prato, ki je
prav tako navduila obinstvo. Za
njo ie prila na vrsto rezijanska
folklorna skupina, ki je bila tako
teko priakovana, toda, al, vreme
ji ni dovolilo, da bi izvedla svo
program do konca. Gledalci in po
sIuaIci so komaj utegnili zaploska.
tlr ko so se morali na hitro umak
niti pod strehe kioskov in v osebne
avtomobile. Niso hoteli odditi.
Vztraiali so oh kioskih in v avtomo
bilih, niso se hoteli sprijazniti z
dejstvom, da se ho njih Kamenica,
njih slovenski praznik tako konal,
toda de je bil neusmiljen. Odpove
dalì so mikrofoni in odpovedan je
bil ves naslednji program, s plesom
vred.

Kamenica ie bila direktno nove-

poter svolgere la propria fitu
zione storica a cavetto tra
dite mondi linguistici cultu
rali, funzione che te viene
troppo spesso negata, come
to dimostra anche il vicino

Obcìuskì svet
v Ormetu
za pouk
$10VtNSCÌHt
Sprejete tri vane
resolucije

V nedeljo, 10. julija, se je sostai
obìnski svet v Grmeku, katerega
se io udeteilo 14 od 15 obinskih
svetovalcev. Lahko trdimo, da ni bi
la e nobena seja obinskega sve
ta v zgodovini te obine tako vai
na in plodovita kakor zadnja, o ka
tori piemo. V razpravi o vanih
problemih obine in njenega prebi
valstva je bilo precej govora o
osimskih sporazumih, o deelnem
urbanistinem nartu ter o stro
kih, oziroma finannih bremenih,
ki jih nalaga urbanizacija. Obinski
svet le izrazil zadovoljstvo, da je
prilo do osimskega sporazuma med
ltalijo in Jugosiavijo, katerì ho
reeval e odprta vpraanja med
naima dvema sosednima drava
ma. V zvezi s tem ie obinski svet
s 13 glasovi proti enemu vzdrane
mu sprejel resolucijo, ki se glasi:

«Obìinski svet eli izraziti zado
voljstvo vseh ohanov za podpis
osmiskega sporazuma med Italijo
in Jugoslavijo. Ta sporazum, ki se
vkljucuje v novo vzdusje odnosov
med dvema dravama, predstavija
vaen vzgled za pravllne odnose
med sosednimi dravami. S trinaj
stimi glasovi proti enemu vzdrane
mu ugotavija, da je morala v prete
klosti prenaati naa deela nepre
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Pogled na deevno Kamenio - Nastopajo Rezijani
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Discorso del prof. Beppino Crisetig
all’incontro culturale dei popoli vicini

A nome dei Circoli Cultw
reti della Beneèia e dell’ U
nione Emigranti porgo il sa
lato a tutti i convenuti, a voi
che siete venuti quassù dai
vaesi dette vostre Valli, in

confronti della nostra Comu
nità, è il trctttcito di Osimo
che le popolcizioni di tutta la
fascia costiera hanno accolto
con soddisfazione ed entu
siasmo, come dimostrano an



Ir
kakor letos. eprav so naznanjali
plakati p0 celi Beneki Sioveniji
program, so nas Ijudje ustavljali p0
cestah, po vaseh in nas spraevaii
o podrobnostih programa ter zatrje•
vali da se bodo kuiturnega srea
nja zagotovo udelezili.

Vsem je bilo al, da je Kamenica
lansko leto odpadla, a so razumeli
vzroke, zaradi katerih je bila odpo
vedana ta naa vana prireditev. Po
potresu, ki nas je tako hudo priza
del, je bilo treba usmeriti vse na

[ pore, deiovanje in energije v po
mo prizadetemu prebivalstvu prej,
za obnovo poruenih domov potem.

Letonja prireditev Kamenice je
bila zato e toliko boij pomembna,
ker so eieli nai ljudje, z mnozi
nim nastopom, potrditi svojo ivijen

$ skost, svojo pripadnost, ijuhezen do
svoje zemije, kulture in jezika, svojo
eljo do obnove, da bi lahko ostali
na domati grudi in nadaljevali i

r vljenje po tradicijah svojih predni
kov. Letos so eleli nai Ijudje izprt
dati na Kamenici svojo hvaienost
matini domovini za konkretno soli
darnost in veliko pomo, ki nam io
je nudila po potresu. Hoteli so tudi
izraziti svoje zadovoljstvo za dejst
vo, da je prilo do osimskih spo
razumov med Jtalljo in Jugoslavijo
in zahtevo, da se ugodnosti, ki jih
predvidevajo ti sporazumi za obmej

• no prebivalstvo, raztegnejo tudi na
nae ozemlje da bi te ugodnosti
pripoinogie k naemu gospodarske
mu, socialnemu in kulturnemu raz
voju. O tem je govoril na Kamenici
tudi predstavnik naìh drutev,

• prof. Beppino Krizeti, katerega go
vor objavljamo v celoti.

Kakna naj bi bila udeieba v ne
deljo, nam je pokazala mnoina
prisotnost naih ljudi e na sobotni
prireditvi. Kamenica je bila napol
njena. Z velìkim zanimanjem so sle
diii prisotni izvajanju doloenega
programa, kj se je redno razvial.
Najprej so nastopili beneki godci,
ki so s svojim izvajanjem navduili
obinstvo, poseben uspeh pa sta
doiveIa Checco in Anna s prepe
vanjem prirejenih naih narodnih
pesmi. Ko je nekaj po polnoi za
gorel kres in razsvetijevai kame
niko planoto, je e vse mrgoIelo
iudì. Pozno so ii spat, v upanju,
da se bodo 0 kratkem poèitku spet
vrniii s svojimi sorodniki in tevil
nimi prijatelji, toda de jim je pre

i
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zaelo spet liti kot iz kafa. Oh na
livu se je vrila tradicionaina maa
v tirih jezikih, oh navzonosti vi
demskega pomoThega kofa Mons.
Pizzonija, ki je prav tako ob nalivu
potem birmal otroke.

Co j za nekaj asa prenehalo de
evati, je nastopil koroki pevski
zbor ìn zel od prisotnih velike aplav
ze. Za njim je nastopila folklorna
skupina iz Passian di Prato, ki je
prav tako navduiIa obinstvo. Za
njo je prtIa na vrsto rezijanska
folklorna skupina, ki je bila tako
teko priakovana, toda, al, vreme
ji ni dovolilo, da bi izvedla svoj
program do konca. Gledalci in p0-
siuaIci so komaj utegnili zaploska
ti, ko so se morali na hitro umak
liti pod strehe kioskov in v osebne
avtomohile. Niso hoteli odditi.
Vztrajaii so oh kioskih in v avtomo
biiih, niso se hoteli sprijazniti z
dejstvom, da se bo njih Kamenica,
njih slovenski praznìk tako konaJ,
toda de je bit neusmiljen. Odpove
dati so mikrofoni in odpovedan je
bit ves naslednji program, s plesom
vred.

Kamenica je bita direktno pove
zana z radiom Trst A, poteg tega pa
je bila gor e ekipa radia Koper
ter dve tetevizijski ekipi: TG 2 ita
lijanske TV in Alpe-Adria. Komaj
smo utegnili posIuat nadvse zani
miv govor, ki ga je imel v imenu
kutturnih drutev Beneije prof.
Beppino Krizeti.

Govot
prof. Krizetiòa

»V iinenu bene.kih kultur
nili dru.tev in Zi’eze e;nigran
tov pozdravtjain vse priso t

ne, tako vas, ki ste prLli na
Kctìneizico iz nailt vasi, pi-ed
vsem tiste, ki ste pri.li iz
krajev, ki fili je potres naj
holj prizczdel, kot tudi vas,
ki ste pri.li iz blinje Furia
nije, iz Slovenije in s Ko
roke.

Lanski potres fe lindo pri
Zflflei ;zase dohne in med dru

(Nadaljevanje na 2. strani)

A iioiiie dei Circoli Cultu
rali della Beneéia e dell’ U
nione Emigranti porge il sa
titto a tutti i convenuti, a voi
che siete venuti qztassù dai
pctesi delle vostre Valli, in
particolare a quelli venuti
dai paesi maggiormente col
piti dal terremoto, ed a voi
che siete giunti dal vicino
FrittU, della Stovenia e detta
Carinzia.

Dopo il tel-remoto che ha
sconvolto te nostre vallate
ed il Friuli e che ha causato
il rinvio dell’ormai tradizio
nale incontro dci popoli vi
cini, quest’anno ci ritrovia—
me a Kunzenica per rinnova
re il vincolo di amicizia che
la nostra gente, abituata atta
milleizaria pi-atica dell’auto
gestione clenzocratica ha seni
pre cercato di mantenere e

vivificare itella dignità e nel
rispetto di ogni singola ari—
tonomia e della Costituzione

Qttest’incoittro assume og
gi più che mai valore parti

colare, in qttctnto il terremo
to ha accentuato in modo
più evidente i problemi del
sottosviluppo sociale e cul
turale, dell’emigrazione e ha
fatto prendere coscienza alta
nostra gente, che 17017 vuole
più essere oggetto, ma sog
getto attivo della propria
storia, clic vuole gestire in
Prima persona il proprio de
stiiio.

A riprova di questo ricor

diamo alcuni fatti significa—

tii’i avvenuti in questi ultimi

tempi.

Il dibattito democratico
fra tutte le forze politiche
dell’arco costituzionale sui
proh lemi 17017 solo economi

ci, ma anche culturali, di
iiios tra itiza crescita politica
sociale delta nostra gente
clic chiede con fermezza di

poter svolgere la propria fun
zione storica a cavallo tra

due mondi linguistici cultu—
i-ali, funzione che le viene
troppo spesso negata, come

lo dimostra anche il piano

urbanistico regionale che
considc;-a le nostre zone po

co più di UIZ parco naturale

e che è stato perciò ampia

mente criticato dalla popola

zione e dagli amministi-atori.

La necessità di svolgere
questa funzione di ponte tra
due realtà viene messa in e

viclenza dagli incontri sempre

più frequenti ti-a le forze po

liticlze della nostra zona e la
conzttnità di Toliniizo, illCOfl

tn che stimolano la cono

scemiza reciproca e permetto

no di affi-ontai-e in modo
coordinato i probleiiii co

inumu_

Dobb iaino sottolineare aii—

che la significativa presa di
Posizione dell’assemblea dei

cristiani fi-iulani circa i no

stri diritti etnici, linguistici
e culturali. Ci piace constata
re che l’opinione pitbbiica
Jriulanct segue con attenzio

ne i nostì-i sforzi e questo ci

dà una garanzia, in quanto
sappiamo di potei’ contare
stilla comprensione e sull’a
iuto dei nostri amici friutani
i cjuali si battono per gli stes
si dii-itti.

Con particolare soddisfa
zione ringraziamo il Vescovo
ai isiliane inons. Pizzoni il
qttate con la presenza ancora
una volta i-ibadisce la posi
zione ufficiate della chiesa u
cinese nei confronti della no
strci coimilzità stovena.

Certamente il fatto che ha
maggiom-nzcizte contribuito al
la distensione e alla coopera
Zione ti-a l’Italici e la Jiigosla
via e contemporaneamente
anche ad una apertura nei

confronti della nostra Comii
nità, è il trattato di Osimo
che te popolazioni di tutta la

fascia costiera hanno accolto
con soddisfazione ccl entu—
siasmo, come dimostrano ami-

che diversi ordini del giorno
approvati da i’ari consigli ce
nuotati, come a Cividate, San
Pietro e Grimacco.

Qui izetla miosti-a terra da
molti anni ci siamo riuniti
senza pregiudizi per svilup

pare nell’attuazione pi-ottica i
reciproci rapporti la cono
scenza, la comprensione at
1-averso dialoghi fi-dc popoli

che vivono a contatto diretto
nonostante LOitfilii politici
cite poti-ebbei-o sembrare del
te banieie.

Quest’amicizia che cerca di
eliminare i confini-barriere si

è manifestata in modo eviden

te e conci-eto subito dopo il
terremoto, quando la nostra
teiia così gravemente colpi
ta si è ti-ovata al centro di
una larga azione di solidare
tè internazionale che ha visto
qui da noi in prima fila la
Slovenia.

Si è creato così cm rappor
to più stretto tra le popola
zioni slovene dei dite versan
ti, rappoi-to clic al di là delle
ideologie ha rafforzczto i viii—
coli storici, linguistici e cui
tit rali.

Qutesta manifestazione ci
trova più consci ed imiti ud

chiedei-e clic lo stato italiano
secondo i dettami delta Co
stituzioite i-iconosca e rispet
ti i nostri diritti linguistici,
etnici e culturali, nel chiede
re uno sviluppo economico e
socidtle che permetta alla no
stra comunità di nicucire la
ti-aimuci sociale lacerata dagli
squitibni e dall’emigrazione
niassiccia e di rivivere citi-
ti i rciii 12 cii te.

la e nobena seia ohinsìega sve
ta v zgodovini te obine tako va
na in plodovita kakor zadnja, o ka
teri piemo. V razpravi o vanih
problemih obine in njenega prebi
valstva je bilo precej govora o
osimskih sporazumih, o deeinem
urbanistiònem nartu ter o stro
kih, oziroma finannih bremenih,
ki jih nalaga urbanizacija. Obinski
svet je izrazìl zadovoljstvo, da je
prito do osimskega sporazuma med
ltatijo in Jugoslavijo, kateri bo
reevaI e odprta vpraanja mcd
naima dvema sosednima drava
ma. V zvezi s tem je obìnskì svet
s 13 glasovì proti enemu vzdrane
mu sprejel resoluciio, ki se glasi:

«Obinski svet eli izraziti zado
voljstvo vseh ohanov za podpis

• osmiskega sporazuma mcd Italijo
in Jugosiavijo. Ta sporazum, ki se
vkljuuje v novo vzduje odnosov
med dvema dravama, predstavlia
vaen vzgled za pravitne odnose
med sosednimi dravami. S trina
stimi glasovi proti enemu vzdrane
mu ugotavlja, da je morala v prete
klosti prenaati naa deeta nepre
mostljive ovire za svoj socialni
in ekonomski razvoj, katere so pri
vedle do sedanjega nevzdrnega
stanja degradacije, razvidne iz ma
kroskopine emigracije ter nizkega
nivoja drubenega iv1jenja. lzraa
eIjo, da partament, kakor tudi de
e1ni svet Furlanije - Julijske
krajine, poskrbita tudì s posebnim
zakonom za zaito slovenske etni
ne skupnosti, za realizacijo vseh
tistih ukrepov, ki jih predvideva o
simskj sporazum, da omogoijo pra
vtlni socio-ekonomski razvoj nae
deeIe in e posebej nae obòine. V
tem kontekstu je tudi potrebno,
da se dosee pravilna reitev p0-
trebe po pouku slovenskega je
zika».

Po obinskem svetu v edadu in
v petru Slovenov ie to tretja re
solucìja naih obinskih svetov z
zahtevo po priznanju in ureditvi
manjinskega vpraanja v Beneki
Sloveniji, ter raztegnitvi na nae
ozemlje vseh ugodnosti, ki jih vse
buje osimski sporazum. Resolucija,
ki io je sprejet obinski svet v
Grmeku, se nam zdi odlono botj na
predna in konkretna kot prejnji dve,
ker jasno zahteva tudi uvedbo pou.
ka slovenskega ezika. Upamo, da
bodo zgledu grmike obine sle
due tudi druge v naih dolinah.
Kakor smo na zaetku povedali, je
obinski svet v Grmeku spreiei e
drugi dve vani resoluciji. Resolu
cijo protì finannim hremenom, ki
jih predvideva urbanizacija se glasi:

«Obèinski svet, upotevajo sede
njo urbanistino zakonodajo, ki
predvideva kot osnovni etement PD.

vrailo strokov za urbanizacijo na
osnovi parametrov, povzroa nadatj
nje posiabanje e obstojee neraz
vttosti grmike ohtne. V resnici,
zaradi realnosti, povezane v revno
gospodarsko strukturo, in zaradi
neadekvatnih urhanistinih lntru
mentov, se sedanja gradbena proiz
vodnja omejuje samo na popravilo
hi. Ugotavlja, da se nahaja obina
v tem primeru e botj na robu in
ne more dobiti sredstev, ki jih pred
videva sedanja zakonodaja, za pr
venstvena in sekundarna urbanisti
na dela. lzraa etjo, da morajo biti

(Nadaljevanje na 2. strani)

na deevno Kamenico - Nastopajo Rezijani

Discorso del prof. Beppino Crisetig
all’incontro culturale dei popoli vicini

iristi se ne vo
ciestah, kjer je
UpaIflO, da bo
ca odpravila to

ENART

. julija, nas je
)Ustila naa va
ria Rosa Torna
Terlicher. Stara

arijo je doletie
so io v edajski
e rned poto u

greb, ki je biu
tartak popudne.
no ljudi in vsi
so po svetu.

irijo bomo olira
i sporninu.

rana
mi

ki niso bile ne
pokodovane,

)a tudi arhitek
bei zanimive in
lemalo truda se
nje uredilo in
si skupina mia
)ljCev, kf opra
Diali najnujnej
ia pa e cela
h vpraani za
inih hiic ie
ogi ljudje e i
iih barakah, ki
postavilj; •to ve
rn za tist, ki
in ivino. Tudi

to in tehniènimi
o najbolji za
ri obnovjtvenili
deljevanju pri
krat prezrli. Po
Lovanje pa vzbu
bivalstvom oli
tcijskj nart, ki
mejevaien in ne
adnje niti tistim
Di bili pripra
stnimj priliran
00V dorn.

Predsednik viade Andreotti je sprejel
v torek 9. tega meseca v Rimu delegacijo
Slovencev v Italiji.
V delegaciji je bil tudi predstavnik
benekih Slovencev.

O tem bomo poroaIi v prihodnji tevilki.

I


